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فیلتر اینستاگرام؟
آرمان ملی: »اینترنت همراه در 
بسیاری از مناطق به طور کامل وصل 
شد اما محدودیت اینستاگرام و واتساپ 
فعلا برقرار است.« این روزها عدم 
دسترسی به برخی شبکه های اجتماعی 
سبب   واتساپ  و  اینستاگرام  مانند 
انتقاداتی شده است. 8 مهر محمدجواد 
آذری جهرمی، وزیر سابق ارتباطات 
با انتشار تصویری متفاوت از خود در 
صفحه تلگرام خود نوشت:» از مسئولان 
اجرایی تا نماینده مجلس، از توانمندان 
تا تهیدستانی در دورترین روستاهای 
ایران، دیروز با دیدن یک عکس قدیمی 
که در اینستاگرامم منتشر کرده بودم، 
با من تماس گرفتند یا پیامک زدند. 
بعضی مزاح کردند و بعضی هم حال و 
احوال کردند. هدفم هم همین بود؛ به 
زبان ساده بگویم که فیلتر کردن نتیجه 
ندارد. بسیاری از مردم کشور دیروز این 
عکس رو دیدند و برخی هم واکنش 
نشون دادند.  او یک روز قبل تر هم نوشته 
بود: » تا سخنی می گویم یا نقدی مطرح 
می کنم، فریادها بلند می شود که مگر در 
زمان شما فلان کار نشد یا در زمان شما 
فلان سیستم پایه گذاری نشد؛ هرچند 
بسیاری از این انتساب ها صحیح نیست، 
اما فرض کنید همه ادعاهای شما در 
مورد عملکرد بنده درست باشد، بنده 
با همه همین تجاربی که شما می گویید 
عرض می کنم: »این مسیر تعامل با 
فضای مجازی غلط است، آزموده را 
آزمودن خطاست.« امروز و در مهرماه 
۱۴۰۱ میزان آسیب های اجتماعی و یا 
به دیگر سخن آمار هر آنچه که عاملش 
فضای مجازی شمرده شده )طلاق، 
اعتیاد، ناآرامی های اجتماعی و سیاسی 
و …( را یادداشت کنید، سال آتی با این 
رویکرد اعمالی شما به فضای مجازی 
هم آنها را مجدد سنجش کنید. از دید 
بنده به احتمال بسیار زیاد، شرایط 
بدتر خواهد بود، چراکه عامل فضای 
مجازی نیست. امیدوارم تصمیم های 
واقع بینانه ای اتخاذ شود.«بیشترین 
نگرانی از قطع اینستاگرام برای معیشت 
افرادی است که از این طریق روزی 
کسب می کردند. 6 مهر بود که عضو 
صنفی  انجمن  هیات مدیره  اصلی 
کسب وکارهای اینترنتی با بیان اینکه 
حدود ۱۱ میلیون نفر از اینستاگرام 
ادامه  به  نسبت  می کنند،  ارتزاق 
فیلترینگ این شبکه اجتماعی هشدار 
داد. رضا الفت نسب با بیان اینکه اصلا 
جایگزینی شبیه به اینستاگرام در کشور 
نداریم، ادامه داد: هر چند گفته می شود 
شبکه های اجتماعی داخلی هم برای این 
تبلیغات هستند اما باید گفت واقعیت 
این است که تجمعی که در اینستاگرام 
وجود دارد در هیچ کدام از این شبکه های 
اجتماعی وجود ندارد. عیسی زارع پور 
روز چهارشنبه هفته گذشته در حاشیه 
نشست هیات دولت در جمع خبرنگاران 
با اشاره به محدودیت های به وجود در 
فضای مجازی اظهار داشت: برخی از 
پلتفرم های عمدتاً آمریکایی، در این 
اغتشاشات نقش سازماندهی داشتند 
و موجب وارد آمدن خسارت زیادی 
به مردم شدند. وزیر ارتباطات  فناوری 
اطلاعات اضافه کرد: ما تلاش خود را 
خواهیم کرد که کسب و کارها آسیب 
نبینند از این رو ظرفیت های لازم را 
در پلتفرم ها و سکوهای داخلی فراهم 
می کنیم تا مردم برای برقراری ارتباطات 
خود به مشکل برخورد نکنند. وی 
گفت: همچنان که کسب و کارهای 
فیزیکی در این مدت آسیب دیدند، 
خساراتی برای کسب وکارهای مجازی 
وجود داشت. هزینه این خسارت ها 
برعهده کسانی است که این اغتشاشات 
و آشوب ها را به وجود آوردند. اگرچه 
در دل تمام این محدودیت های اعمال 
شده، دسترسی مردم با وی پی ان ها به 
بسیاری از این شبکه های اجتماعی یا 
پیام رسان ها مقدور بود و هر روز تهدید 
توسعه اینترنت های ماهواره ای توسعه 
پیدا می کند و عملا وزیر ارتباطات 
به  دسترسی  فعلا  اگرچه  گفت  هم 
این اینترنت در کشور بعید است اما 
ویژگی این مدل از اینترنت، عدم امکان 
فیلترینگ است. آمار ضریب نفوذ تلگرام 
به رغم فیلترینگ نشان می دهد حتی 
تداوم سیاست فیلترینگ هم نمی تواند 
دسترسی به این پلتفرم ها را به طور جدی 
محدود کند مگر اینکه سیاست پر هزینه 
قطع دسترسی به اینترنت بین الملل هم 
به طور دائمی اعمال شود. به رغم آنکه 
بسیاری از فعالان اصولگرا در شبکه های 
رئیسی  ابراهیم  سید  از  اجتماعی 
درخواست داشتند درباره فیلترینگ 
به رغم  بگوید، رئیس جمهور  سخن 
انتقاد تلویحی از برخورد با هنرمندان 
و ورزشکاران و تشریح شرایط و سخن 
گفتن درباره بحران های پس از فوت 
مهسا امینی، اشاره ای کوتاه هم به 

ماجرای فیلترینگ نداشت. 

آرمان ملی – مطهره شفیعی : »ما اصلا گشت ارشاد 
نداریم« این جمله ای بود که انسیه خزعلی در 5 مرداد سال جاری 
بیان کرد. اکنون مدتی است که گشت ارشاد یا هر نهاد مسئول 
رصد حجاب بانوان خبرساز شده است. معاون امور زنان و خانواده 
ریاست جمهوری دولت سیزدهم انسیه خزعلی است 5مرداد در 
واکنش به گفته مجری درباره خطاهایی که از طرف گشت های 
امنیت اخلاقی رخ می دهد و خستگی را به تن همگان می گذارد 
تصریح کرد: »بسیاری از این موارد بزرگنمایی است و خارج از 
آن چیزی که بوده مطرح می شود و در شبکه های اجتماعی بد 
القا می کنند. ما اصلا گشت ارشاد نداریم. اینها پلیس امنیت 
اجتماعی است که به همه مسائلی که خلاف قانون باشد یا جرم 
باشد می پردازد و ممکن است از جمله آنها به برهنگی بپردازند 

که آن هم در قانون جرم است.«
  انسیه خزعلی مخالف است

اکنون انسیه خزعلی بار دیگر اظهارات قابل تاملی داشت 
و آن هم زیر سوال بردن آموزش به زنان کم حجاب بود. او 
درباره آخرین وضعیت لایحه حمایت از زنان در برابر خشونت و 
مطالباتی که این روزها پیرامون حجاب مطرح می شود، گفت: 
لایحه حمایت از زنان در برابر خشونت مراحلش از معاونت زنان 
عبور کرده و در مجلس است ما هم پیگیر هستیم انشاا... زودتر در 
دستور کار مجلس قرار گیرد. معاون زنان نهاد ریاست جمهوری 
ادامه داد: در ارتباط با حجاب و عفاف ما به عنوان یک عضو در 

جلساتی که در این زمینه قانون گذاشته می شود، مشارکت 
داریم، نظرات مان را هم می دهیم و امیدوار هستیم بسیاری 
از تعدیل هایی که در نوع اجرا مدنظر ماست، صورت بگیرد. 
وی درباره مسائلی که در خصوص آموزش های گشت ارشاد 
برای افراد و تاکید بر این که در مساله حجاب باید کار فرهنگی 
صورت گیرد و در پاسخ به این سوال که آیا آموزش های ۲ ساعته 
می تواند تاثیرگذار باشد یا خیر، عنوان کرد: به نظر من نمی تواند 
تاثیرگذار باشد. خزعلی درباره اینکه معاونت زنان و نهاد خانواده 
ریاست جمهوری آیا برنامه ای در این خصوص دارد، بیان کرد: 
برنامه داریم و طرح هم داده ایم. اولا آموزش ها باید حتما توسط 
دستگاه های متولی و با فنون لازمی که تلاثیرگذار است، انجام 
بگیرد و بعد هم نه این که در ۲ ساعت و در شرایط ویژه ای که 
شاید شرایط مناسبی برای آموزش نباشد. بعد هم دستگاه هایی 
که متولی هستند و کم کاری و ترک فعل کرده اند، هم باید مورد 

بازخواست قرار گیرند. 
  ستاد امر به معروف هم مخالف است؟

به غیر از معاون رئیس جمهور ارکان دیگر هم مخالف برگزاری 
کلاس برای کم حجابان هستند چنانکه ۲8 شهریور روابط 
عمومی ستاد امر به معروف و نهی از منکر در خصوص درگذشت 
مرحومه مهسا امینی اطلاعیه ای صادر کرد که در بخشی از آن 
آمده است: » آیا آموزش و پرورش و آموزش عالی، خود را متولی 
تربیت و تزکیه فرزندان این مرز و بوم نیز می دانند یا وظیفه اصلی 

را صرفا در آموزش دروس خلاصه و با ترک فعل های قانونی در 
فرهنگ سازی عفاف و حجاب، عملا پلیس را مجبور به برگزاری 
کلاس های آموزشی کرده اند؟ آیا نیروی حافظ نظم و امنیت 
باید متولی برگزاری کلاس های آموزش عفاف و حجاب باشد؟«

  گشت ارشاد در 3 دوره 
زمان آغاز فعالیت گشت ارشاد در دولت احمدی نژاد ثبت 
شده است، هر چند خود او تمایلی به این ثبت تاریخ ندارد 
اما عبدالرضا داوری در جایگاه مشاور سابقش در۲7 شهریور 
سال جاری نوشت:»گشت ارشاد، محصول مصوبه شماره 
۴۲7 شورای فرهنگ عمومی در تاریخ  ۱۳8۴/۱۰/۱۳با عنوان 
راهکار های گسترش فرهنگ عفاف و حجاب است که در آن 
وظایف دستگاه ها از جمله نیروی انتظامی برای برخورد با 
بدحجابی اعلام شده است. کلید اصلاح گشت ارشاد در دست 
وزیر ارشاد، به عنوان رئیس شورای فرهنگ عمومی است.« و 
پس از آن هم امیری  فر عضو نهاد ریاست جمهوری در دولت 
دهم، در واکنش به ادعای توییتری داوری مبنی بر اینکه گشت 
ارشاد از زمان احمدی نژاد شروع به فعالیت کرد متذکر شد: 
احمدی نژاد به گشت ارشاد کمک می کرد و پول می داد. به 
عبارت دیگر وقتی که احمدی نژاد در دولت حضور داشت یکی 
از مدافعان شدید گشت ارشاد بود و به آنها کمک مالی می کرد 
و به آنها بودجه می داد. او در واکنش به اینکه احمدی نژاد ردیف 
بودجه جدا برای گشت ارشاد در نظر گرفته بود گفت: خیر هر 
رئیس جمهور منابع مالی در اختیار دارد که احمدی نژاد از طریق 
همان منابع به گشت ارشاد کمک و از آن دفاع می کرد اما حالا 
با گذر زمان برای دیده شدن حرف خود را عوض کرد. همگان 
می دانند برخی مواضع احمدی نژاد در دوران ریاست جمهوری 
با پس از آن تغییر کرد که دیدگاهش درباره حجاب از آن جمله 
است چنانکه او پیش از این گفته بود »مگر مشکل کشور دو تار 
موی زن هاست« و اخیرا هم با انتشار یک فایل تصویری درباره 
حجاب و اعتراضات اخیر گفته: »چه کسی شما را مأمور کرده 
کنترل کنید؟ حالا چه کسی گفته شما کنترل کنید؟ « پس از 
آن حسن روحانی مخالفت خود با گشت ارشاد را علنی کرد و در 
واکنش به انتشار خبر راه اندازی گشت ارشاد نامحسوس گفته 
بود »آزادی مردم با آیین نامه و سلیقه افراد و برخی دستگاه ها 
نمی تواند محدود شود و آزادی مردم به غیر از قانون با هیچ چیز 
دیگری محدود نمی شود. اولین وظیفه ما در قبال مردم احترام 
به شخصیت و جایگاه و کرامت مردم است. « نوبت به دولت 
سیزدهم رسید و دستورات ابراهیم رئیسی در شورای عالی 
انقلاب فرهنگی، مجوزی بود تا سخنگوی ستاد امر به معروف 
و نهی از منکر برآن تاکید کند که »باید در کنار فرهنگسازی، 
نسبت به مسأله جرائم انضباطی نیز توجه داشته باشیم مسأله 
مقابله با منکرات از تخلفات اداری گرفته تا بدحجابی در 

دستگاههای اجرایی، با جدیت پیگیری می شود.«

 تنش زایی برخی اصولگرایان با شعار خدمت

پاکسازی انقلابی کنیم!
آرمان ملی – یاسمین طالقانی: شاید انتقاد  اصولگرایان 
به برخی رفتارها صحیح باشد اما  گویی اصلاح در ادبیات و مرام 
آنها جایگاهی ندارد. از سوی دیگر نهادهای انتظامی و قضائی 
مسئولیت برخورد با متخلفان و هنجارشکنان را دارند نه نماینده 
مجلس. میرتاج الدینی که زمانی در دولت احمدی نژاد دارای 
سمت بود و اکنون نماینده مجلس است  خواستار پاکسازی 
انقلابی شده است. او گفته است: »در کنار گروه های ضدایران 
و ایرانی برخی چهره های داخل کشور که چهل سال در امنیت 
نان این مملکت را خورده اند و هنرمند و سلبریتی و ورزشکار و 
چهره شده اند نیز به این مردم و کشور خیانت می کنند و پس از 
گذشت این دوره و تثبیت فضای عمومی جامعه، این موضوع را از 
طریق مجلس از دستگاه ها و نهادهایی، چون صدا و سیما پیگیری 
خواهیم کرد که یکبار دیگر یک پاکسازی انقلابی در این مملکت 
انجام شود.« نخست این سوال مطرح است که چرا این نماینده 
مجلس منکر تثبیت فضای عمومی جامعه شده است؟ مگر 
استاندار تهران نگفته بود تهران در امنیت کامل به سر می برد و در 
سایر شهرها هم وضعیت همین گونه گزارش شده  است. رئیس 
مجمع نمایندگان شمال غرب در مجلس همچنین گفته است: 
»اغتشاشگران مانند داعشی ها از هر فرصتی برای خیانت و ضربه 
زدن به ملت و مملکت استفاده می کنند و اگر به این داعشی های 
داخلی فرصت و میدان دهیم در همه حوزه ها با چنین رویکرد 
اقدام خواهند کرد.« میرتاج الدینی از »اغتشاشگران« با عنوان 

داعشی های داخلی نام برد و گفت: این افراد نیز همانند داعشی ها 
از هر فرصتی برای خیانت و ضربه زدن به ملت و مملکت استفاده 
می کنند و اگر به آنها فرصت و میدان دهیم در همه حوزه ها با 
همین رویکرد اقدام خواهند کرد و مانند داعشی های سوری و 
عراقی حتی از خارج نیز برای رسیدن به اهداف پلید خود نیرو 
جذب خواهند کرد. هرچند گروه هایی، چون سلطنت طلب ها، 
منافقان، تجزیه طلب ها، گروهک های معاند خارج از کشور و برخی 
منافقان داخلی از این اغتشاشات و اغتشاشگران حمایت می کنند، 
اما در مقابل همه تلاش و تقلاهای نافرجام این گروه ها باید بگوییم 
عدو شود سبب خیر، چون خدا خواهد.  آنچه میرتاج الدینی بیان 
کرد اذهان را به سمت اوایل انقلاب می برد که برای حفظ انقلاب 
و جلوگیری از نفوذ نیروهای وابسته رژیم سابق تدابیری اندیشه 
می شد مانند  لایحه قانونی مربوط به پاکسازی و ایجاد محیط 
مساعد برای رشد نهادهای انقلاب در وزارتخانه ها و دانشگاه ها و 
بانک ها  و مؤسسات و شرکت های دولتی که  مصوب ۱۳58. 6. 7 بود 
و در بخشی از آن آمده : » به منظور پاکسازی و ایجاد محیط مساعد 
برای رشد نهادهای انقلاب در وزارتخانه ها دانشگاه ها، بانک ها، 
مؤسسات و شرکت های دولتی  به دولت اجازه داده می شود که در 
هر یک از مؤسسات فوق هیاتی مرکب از 5 نفر سه نفر از کارمندان 
ذی صلاح مؤسسه به انتخاب وزیر و دو نفر به انتخاب نخست وزیر 
تعیین گردد که با مراجعه به پرونده ها و سوابق کارکنان مؤسسه 
صورت آن عده از کارکنان را که با ساواک منحله همکاری داشته اند 

و  یا عدم صلاحیت آنان به اثبات رسیده باشد و یا اشتهار به فساد 
اخلاق و نادرستی دارند و یا زائد تشخیص داده شوند تهیه و با 

اظهار نظر به وزیر مربوط  پیشنهاد نمایند.«
  توصیه کیهان 

تیرماه سالجاری کیهان به نقل از فردی که او را منتقد هنری 
معرفی کرده نوشت: »رهبر انقلاب حدود دو سال قبل در هفته 
دولت به نفوذ سازمان یافته  اشاره کردند. وقتی تعبیر سازمان یافته 
را به کار می برند یعنی یک جریان و تشکیلات پشت  کار است که 
نفوذ را پیش می برد. من نمی خواهم مسئولان فرهنگی دولت 
را به نفوذی بودن متهم کنم، اما در بدنه مدیریت فرهنگ و 
هنر دولت های یازدهم و دوازدهم متأسفانه شاهد جریان نفوذ 
بودیم. محمد محمدی افزود: حضور افراد نان به نرخ روز خور 
که با تغییر دولت و تعویض رئیس جمهور تغییر موضع می دهند 
باعث سرخوردگی بسیاری از افرادی می شود که به اتفاقات مثبت 
فرهنگی در دولت آینده دل بسته اند. از مراودات مشکوک برخی 
از هنرمندان و مدیران با سفارتخانه ها کم نداشته ایم. اگر بعضی 
از هنرمندان با رایزنان فرهنگی سفارتخانه ها همکاری می کنند، 
باعث  و بانی اش بعضی از مدیران فرهنگی بوده اند و این مدیران در 
تلاش هستند تا در دولت بعدی هم حضور داشته باشند. محمدی 
در پایان تصریح می کند: دولت آیت ا... رئیسی باید یک انقلاب دیگر 
در حوزه فرهنگ و هنر به پا کند و این انقلاب از مسیر پاکسازی، 

کادرسازی و نسل سازی رخ خواهد داد.«

 علی اصغر زرگر در گفت وگو با »آرمان ملی«: 
گفت وگو با آژانس گامی برای احیای 

توافق هسته ای است
  حل مساله پادمان موجب می شود مانع جدی 

در برپایی برجام وجود نداشته باشد

آرمان ملی-  احسان اسقایی: »گره پرونده 
هسته ای ایران دقیقا باید از جایی بازشود که گره 
خورده« این جمله، جمله ای بود که رئیس جمهوری 
اسلامی ایران در سفر به نیویورک اعلام کرد. از قرار 
معلوم سفر او به نیویورک دارای دستاوردهایی بوده 
زیرا بعد از رایزنی با مکرون شاهد هستیم که رویکرد 
آژانس در ارتباط با پرونده   هسته ای تهران متعادل تر 
شده است. به طوری که اخیرا محمد اسلامی، رئیس 
سازمان انرژی اتمی در سفر به مقر آژانس بین المللی 
هسته ای با رافائل گروسی دیدار کرده است که 
هرچند ابعادی از این دیدار منتشر نشده اما به نظر 
می رسد این دیدار در جهت حل و فصل همان گره ای 
است که در پرونده هسته ای افتاده و باید توسط 
آژانس بین المللی انرژی اتمی گشوده شود. آژانس 
سوالاتی را در ارتباط با سه سایت ایران مطرح کرده 
که هر چند غیر معقول بوده اما تهران به آن سوالات 
پاسخ داده است اما مجدد با طرح آن، گره به برجام 
افتاده است. به نظر می رسد در آینده نزدیک شاهد 
گشایش هایی در پرونده هسته ای خواهیم بود. 
»آرمان ملی« در ارتباط با سفر اخیر محمد اسلامی 
به مقر آژانس بین المللی انرژی اتمی با علی اصغر 
زرگر، کارشناس مسائل بین الملل به گفت وگو 

پرداخته است که در ادامه می خوانید. 
  پرونده هسته ای ایران هم اکنون در چه 
مرحله ای قرار دارد؟ آیا امکان بازگشت به 
برجام از سوی طرفین هنوز هم محتمل است؟

بعد از اینکه تهران و کشورهای اروپایی در ارتباط 
با برجام و شیوه بازگشت طرفین به توافق رسیدند. 
آمریکا و ایران پیشنهادهای خود را در ارتباط با شیوه 
بازگشت به برجام با واسطه گری اروپا با یکدیگر رد 
و بدل کردند اما در نهایت ایران روی بسته شدن 
پرونده پادمان در آژانس بین المللی انرژی اتمی 
تاکید کرد. آمریکایی ها در نهایت اعلام کردند آن 
موضوع مربوط به آژانس است و آن نهاد باید به 
صورت کاملا مستقل به پرونده ایران ورود کند اما 
ایران هرگونه بازگشت به برجام را منوط به بسته 
شدن ابعاد آن پرونده دانست. سوالات آژانس نیز 
مربوط به۳ سایت است که در ۲۰۰۳ و۲۰۰5 نیز 
پرسیده شده اما در زمانی که برجام امضا شد به نوعی 
این سوالات نیز به حاشیه رفت. در همان زمان ایران 
توضیحاتی را در این رابطه داده بود اما گویا اکنون 
آژانس نیاز به توضیحات بیشتری دارد. از این جهت 
ایران اصرار داشته و دارد که مسائل پادمانی با توجه 
به توافق ۲۰۱5 که  بر اساس آن ایران باید غنی سازی 
را در حد مورد توافق انجام داده و اجازه دهد آژانس 
بازرسی های خود را انجام دهد و طی چند مرحله نیز 
آژانس گزارش مثبت در ارتباط با برنامه های ایران 
ارائه داد، بسته شود. درخواستی که منطقی و معقول 
است و ایران نمی خواهد بعد از بازگشت طرفین به 
برجام چالشی باقی بماند که بعدها دردسرساز شود. 
  اگر این بخش از پرونده هسته ای بسته 
شود دیگر چالشی بر سر مسیر بازگشت به 

برجام وجود ندارد؟
 ایران از این جهت بر بسته شدن پادمان تاکید 
دارد که بعد از برجام نو و احیا شده آژانس مجدد این 
سه سایت را دستمایه فشار به تهران قرار دهد. از این 
جهت حل مساله پادمان موجب می شود مانع جدی 
در احیای برجام وجود نداشته باشد که آمریکایی ها از 
آن سوءاستفاده کرده و یا از برجام خارج شوند و یا به 
بهانه هسته ای علیه ایران تحریم جدید ایجاد کنند. 

  آیا احتمال حل مساله پادمان با سفر 
اخیر آقای اسلامی به مقر آژانس و آغاز نوعی 
مذاکره فنی در ارتباط با آژانس بین المللی 

انرژی اتمی وجود دارد؟
آمریکایی ها در هر صورت به این نتیجه رسیده اند 
که آژانس نهادی مستقل است و ارتباطی به برجام 
ندارد و ایران باید به این نهاد پاسخگو باشد. از این رو 
برجام و احیای آن با موانعی روبه رو شد. یعنی به رغم 
اینکه اروپایی ها و آمریکایی ها رسما اعلام کردند که 
حاضر به بازگشت به برجام هستند و ایران هم مواضع 
طرفین برجام را مثبت می دانست. این مانع بر سر راه 
بازگشت به توافق وجود آمده است. از این رو احتمالا 
سفر آقای اسلامی برای مذاکره و شفاف سازی در 
ارتباط با سه سایت مطرح شده از سوی آژانس 
خواهد بود و اگر این طور باشد می تواند به توافقی با 
آژانس در ارتباط با سوالات مربوط به ۲۰۰۳و۲۰۰5 

دست یافت. 
  آیا تنها پاسخ ایران به سوالات آژانس 
می تواند موجب احیای برجام شود یا اینکه 
سناریو دیگری نیز می تواند به وجود  آید که به 

موجب آن برجام احیا شود؟
 ظاهرا اصرار ایران این است که در ابتدا پرونده 
پادمان بسته شود و در مرحله بعد طرفین طبق نوع 
توافقی که با هم در مورد برجام کرده اند، برجام را 
اجرایی کنند اما می توان سناریو دیگری را هم در 
نظر گرفت از جمله اینکه ایران درجهت پاسخ به 
سه سوال آژانس بین المللی انرژی اتمی گام بردارد 
اما قبل از آن پروسه اجرای برجام آغاز شود و تهران 
رفته رفته به سوالات آژانس پاسخ دهد. احتمال 
اینکه ایران در این مورد به موافقتی با آژانس برسد که 
طی مثلا چند ماه به آژانس اجازه دهد که دوربین ها 
را نصب نماید و بررسی های خود را انجام دهد و از 
سوی دیگر ایران در طول آن سه ماه آژانس را در 
مورد آن سه سایت قانع کند؛ وجود دارد. از این رو 
می توان سفر آقای اسلامی به وین را در هر صورت 

مثبت ارزیابی کرد. 

 مخالفت با شیوه برخورد با بدحجابی به دولت رسید

»نه« به آموزش 2 ساعته گشت ارشاد!
    معاون رئیسی : این آموزه ها نمی تواند تاثیرگذار باشد 

 
  توصیه 

 به جریان های سیاسی 
به کما رفته

    

 توئیتر نمایندگان 
فیلتر نیست؟

مشخص نیست که برخی نمایندگان مجلس چگونه از 
توئیتر فیلتر شده استفاده می کنند مانند مجتبی توانگر 
عضو کمیسیون اقتصادی و رئیس کمیته اقتصاد دیجیتال 
مجلس که در حساب کاربری خود در توئیتر نوشت:  » برخی 
پیام ها به نام کارکنان کسب وکارهای  دیجیتال جهت تشویق 
به  اغتشاش و برهم زدن نظم عمومی در حال انتشار است، 
صاحبان کسب وکارهای آنلاین برای ایجاد یک حصار امن از 
اقتصاد خود باید موضوع را پیگیری و تکذیب نمایند؛ به یقین 
این اتفاقات در وهله اول امنیت اقتصادی استارت آپ ها را به 
خطر انداخته و در گام بعد باعث از بین رفتن حمایت ها از آنها 
خواهد شد. ریاست محترم جمهور  اعتراض قانونی را حق همه 
مردم دانسته ولی اغتشاش و تشویق به برهم زدن نظم عمومی 

یقیناً مانع نقد و اعتراض است.«

مجلس پیگیر اتفاقات اخیر است. سخنگوی کمیسیون 
فرهنگی مجلس گفت: من به جریان های سیاسی به کما رفته 
توصیه می کنم که سرنوشت لیدرهای سیاسی خود را یکبار 
دیگر مورد توجه قرار دهند و از دستگاه قضائی همان طور که 
رئیس قوه قضائیه تاکید کردند ما هم می خواهیم که ابعاد 
دقیق این پرونده شفاف بیان شود. احمد راستینه درخصوص 
حوادث اخیر و اعتراضات نسبت به نحوه برخورد پلیس در 
مساله گشت های امنیت اخلاقی، گفت: در همه کشورها 
اقتدار پلیس حفظ می شود و من خیلی متاسفم برای 
جریاناتی که با هر بهانه ای اقتدار پلیس را زیر سوال می برد. 
امکان دارد یک جایی در روشی نقد و اشکالی باشد که آن 
روش و فرآیند باید اصلاح شود، اما اینکه کلیت اقتدار پلیس 

را کسی زیرسوال ببرد، خدمت به کشور نیست. 

پایتخت آرام است. استاندار تهران با بیان اینکه حساب افراد 
فریب خورده و غافل را از آشوبگران جدا می کنیم، گفت: با اطلاع 
عرض می کنم قصه اخیر تمام شده و تهران چند شب است که 
در امنیت به سر می برد البته دشمن درصدد ناامن سازی است. 
محسن منصوری با تاکید بر اینکه مردم، اشتباه مسئولان را به پای 
نظام نمی گذارند، گفت: البته در وقایع اخیر هیچ اشتباهی هم رخ 
نداد و نیروی انتظامی به گواهی مستندات نه قصوری داشت و 
نه تقصیری.  وی ادامه داد: مرحبا به نیروهای انتظامی ما که در 
اوج اقتدار برخورد مهربانانه حتی با بعضی اغتشاشگران داشتند.  
دشمن چقدر ناامید شده است که یکی از سردمداران اغتشاش از 
خارج از کشور با عوامل داخلی شان تماس گرفته بود و گفته بود 
به هر ترتیب که می توانید نگذارید آتش آشوب ها خاموش شود، 

حتی اگر در یک بن بستی یک سطل آشغال آتش بزنید.
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